
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1168 a r m a n m e l i . i r

یکشنبه 
1400 .09 .07

22 ربیع الثانی28/1443 نوامبر 2021

هشدار سازمان انرژی 
اتمی به اسراییل

تضعیف و تخریب نمازجمعه 
مصلحت نیست

رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان 
هشدار داد: رژیم صهیونیستی پیش از 
تهدید ایران بهتر است نگاهی به حد 
و اندازه خود بیندازد.  محمد اسلامی 
هشدار داد که از پیش هرگونه تهدید 
حمله به تاسیسات هسته ای ایران، 
نگاهی به آینه بیندازد تا حد و اندازه 
واقعی خود را بفهمد. اسلامی خاطر 
نشان کرد که ایران در راهبرد ملی خود 
هرگز به دنبال دستیابی به تسلیحات 
هسته ای نبوده و نخواهد بود. ایران کاملا 
مطابق با استانداردها و در چارچوب 
آژانس بین المللی انرژی اتمی عمل 
می کند. وی همچنین گفت که در 
تمامی برنامه های بازرسی که تاکنون 
از تاسیسات هسته ای در ایران انجام 
شده، هیچ گونه انحرافی در برنامه 
هسته ای ایران مشاهده نشده است. 
رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان در 
بخش دیگری از سخنانش افزود: استکبار 
فکر می کند که با ترور یک دانشمند 
هسته ای می تواند به انقلاب اسلامی 
ضربه بزند اما این اقدام نتیجه عکس 
داشت و نه تنها موجب تضعیف برنامه 
هسته ای ما نشد، بلکه منجر به تقویت و 
توسعه فعالیت های صلح آمیز هسته ای 

ایران شده است.

یک از مراجع تقلید شیعیان تصریح 
کرد که تضعیف و تخریب نمازجمعه 
به بهانه های مختلف مصلحت نیست.  
.. نوری همدانی در دیدار با  . آیت ا
ائمه  سیاستگذاری  شورای  رئیس 
جمعه، با تأکید بر اینکه تقویت جایگاه 
نمازجمعه، امروز بسیارضروری است، 
گفت: از آنجا که این جایگاه، واسطه 
بین مردم ونظام است و باید حقایق، 
طبق موازین شرعی در آن تبین شود، 
تخریب ویا تضعیف آن مصلحت نیست. 
این مرجع تقلید تریبون نمازجمعه 
را واسطه بین مردم و نظام دانست 
که مسائل را تبیین و تحلیل کنند 
دقیق  مطالبی  باید  کرد:  تصریح  و 
و همراه با مطالعه عمیق وجامعیت 
فراوان و در نظر گرفتن همه ابعاد، دارای 
محتویات بروز و کامل و جامع در اختیار 
ائمه جمعه قرار بگیرد. وی ادامه داد: 
تقویت نمازجمعه ها بسیار ضروری 
است. نمازجمعه واسطه بین مردم و 
نظام است و امامان جمعه باید مسائل را 
بشناسند و با رعایت موازین شرعی بیان 
کنند و تضعیف و تخریب این جایگاه به 
بهانه های مختلف به مصلحت نیست. 

مراقب دشمنان اسلام و انقلاب باشیم.

 اراده قوا رسیدگی
 به وضعیت اقتصادی است

یک نماینده مجلس درباره آینده 
روابط میان مجلس و دولت، گفت: 
تعامل مجلس و دولت بسیار خوب 
است و با گذشت زمان بهتر خواهد 
شد.  به هرحال مجلس و نمایندگان 
اختیارات خود را دارند و در تصویب 
لوایح و طرح ها آزادند. خداوند در 
سوره زمر می فرماید »آن کسانی 
که به سخن گوش می دهند و از 
بهترین آن پیروی می کنند، ایشانند 
کسانی که خدا هدایت شان کرده 
مخالفت  خردمندانند.«  اینان  و 
مجلس مثلا با طرح دولت برای ارز 
۴۲۰۰ تومانی به این معنا نیست که 
با دولت تعامل ندارد بلکه استقلال 
مجلس و نمایندگان را نشان می دهد. 
اسماعیل کوثری اراده دولت و مجلس 
را رسیدگی به وضعیت اقتصادی و 
ثبات بازار عنوان کرد و گفت: نباید 
وضعیت اینگونه باشد که هر کس 
صبح از خواب بیدار شد بخواهد 
قیمت گذاری کند. ما باید حتی نرخ ارز 
را هم قیمت گذاری کنیم. بالاخره در 
هر زمینه ای قانونی وجود دارد کسی 
نمی تواند بگوید نمی خواهم قوانین 
راهنمایی و رانندگی را رعایت کنم و از 

چراغ قرمز رد شوم.

سـرمقــاله

مسئولان بدانند که با تبلیغات، جلسه گذاشتن و وعده وعید دادن در رادیو و 
تلویزیون مردم دیگر چیزی را قبول نخواهند کرد. این مسلم است که با تجربیات 
کم یا زیادی که مردم در هر دولتی به دست آورده اند به همه چیز آشنا شده اند و چه 
بسیار وعده هایی که داده شده و عمل نشده است. به خصوص که اکنون مساله در 
جامعه خیلی روشن تر شده است. بر اساس اطلاعاتی که از مردم به دست می آید و در 
جامعه می گذریم مردم رک و صریح حرف هایشان را می زنند و واقعا مساله گرانی 
و زندگی مردم با توجه به اینکه درآمدشان کمتر شده یا اینکه حتی افت بیشتری 
کرده، هر چقدر هم قناعت کنند باز هم مخارج زیادی دارند. مشخص نیست که 
برخی مقامات چگونه می توانند با این وعده و عیدها به مردم پیش می روند و روزگار 
می گذرانند. آنچه مسلم است مردم به قدری غرق در مشکلات معیشتی و وضع 
بغرنج اقتصادی هستند که زندگی شان در حال از بین رفتن است. واقعا باید از سوی 
مقامات عالی نیز بررسی کاملی از این مساله صورت گیرد. طاقت مردم اندازه ای 
دارد و به آنهایی که حتی توان خریدن نان را هم ندارند، نمی توان گفت که صبر 
کنید، درست می شود. بالاخره زمان می گذرد و مردم، جوانان و تحصیلکردگان 
آگاه شدند و می توانند تحلیل کنند که جامعه در چه وضعی است. البته لازم به 
ذکر است که کیفیت سخن گفتن ها و گفت وگو های مسئولان در ارتباط با مسائل 
مختلف مثل سیاست خارجی نیز در جامعه و بین مردم تاثیرگذار است. گلایه های 
مردم زیاد است و آقایان باید توجه کنند که نباید با این تفکر پیش رفت که مردم 
همیشه منتظر خواهند ماند. زمان در انتظار ماندن گذشته، چرا که بارها وعده و 
وعیدها داده شده اما با وجود انتظار جامعه کمتر به این وعده ها عمل شده است. 
البته اینکه گفته شود همه مردم منتظر بودند که با تغییرات در دولت در وضع 
زندگی شان هم تغییراتی حاصل شود چندان درست نیست و بخشی از مردم نیز 
باور نکرده بودند. بلکه می دانستند که در تبلیغات انتخاباتی وعده و وعیدهایی بعضا 
غیر واقعی که قابل به دست آمدن نباشد زیاد داده می شود ولی آنچه که مسلم 
است امروزه مردم کاری به وعده های انتخاباتی ندارند. چرا که هر روز مسئولان 
صحبت می کنند اما تغییری در زندگی مردم رخ نمی دهد و مردم در زندگی خود 
گرفتارند و این مساله مهم است. مردم احتیاجی ندارند که به وعده های چند ماه 
پیش مسئولان در انتخابات نگاه کنند. البته در این میان نباید از مساله مهم تاثیر 
تحریم ها نیز غافل شویم. چرا که رفع تحریم ها بسیار در وضع زندگی مردم و 
اقتصاد کشور تاثیر داشته باشد. به نظر می رسد که نوع رویکرد در سیاست خارجی 

می تواند امر مهم و تاثیر گذاری در جامعه قلمداد شود.

وعدهووعیدهابیعمل

تاکیدسرانقوابراقداماتاجرائی
روسای قوای مجریه، مقننه و قضائیه بر اقدامات 
اجرائی برای حل مشکلات اقتصادی تاکید کردند. 
در نشست هفتگی سران سه قوه که عصر دیروز به 
میزبانی قالیباف در محل مجلس برگزار شد مهم ترین 
مسائل و موضوعات ملی مورد بحث و تبادل نظر قرار 
گرفت. آیت ا... رئیسی رئیس جمهور، حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه و 
قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در نشست 
امروز درباره سیاست های سه قوه برای حل و فصل 
مشکلات اقتصادی و بهبود معیشت مردم و راه های 
پشتیبانی و همراهی در این زمینه تبادل نظر کردند.

ایرادبهنحوهانتصابدرمشاغلحساس
هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان 
در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: »طرح 
نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل حساس« در 
شورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفت و با توجه به 
وجود برخی ابهامات و ایرادات نسبت به آن، جهت 

اصلاح به مجلس محترم برگردانده شد.

درخواستازمردمدرآستانهمذاکرات
یک عضو کمیسیون انرژی مجلس در آستانه آغاز 
مذاکرات رفع تحریم از مردم خواست با صرفه جویی 
در مصرف حامل های انرژی در میدان حاضر شوند. 
فریدون عباسی نماینده کازرون در مجلس در صفحه 
شخصی خود در توئیتر، نوشت: »همزمان با آغاز 
 مذاکرات رفع تحریم، عزت ایرانی برای نشان دادن 
قدرت نرم خود، با صرفه جوئی در مصرف حامل های 
انرژی، در میدان عمل حاضر خواهد شد. صدا و سیما 
با اطلاع رسانی روزانه اقتدار مردم ایران را به نمایش 
بگذارد.« قرار است تیم مذاکره کننده کشورمان از 
هشتم آذرماه بار دیگر گفت وگوهای برجامی را در 
وین از سربگیرند که هدف آن تامین منافع متقابل 
ایران و طرف های برجامی و جبران خسارت های وارده 

به کشورمان است.

دفاعازوزیرپیشنهادی
آموزشوپرورش

سخنگوی هیات رئیسه مجلس از حضور معاون 
اول رئیس جمهوری در صحن علنی مجلس برای 
دفاع از وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش خبر 
داد. سیدنظام الدین موسوی گفت: براساس آیین 
نامه داخلی مجلس فقط رئیس جمهوری امکان 
سخنرانی در جلسه رأی اعتماد از سوی دولت و 
دفاع از وزیر پیشنهادی را دارد. اما با توجه به برنامه 
پیش بینی شده که قرار است رئیس جمهوری عازم 
ترکمنستان شوند، معاون اول رئیس جمهوری امروز 
در جلسه علنی مجلس برای دفاع از وزیر پیشنهادی 
حاضر خواهد شد. سخنگوی هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی در توضیح روند بررسی صلاحیت 
وزیر پیشنهادی گفت: ابتدا گزارش کمیسیون 
آموزش و تحقیقات درباره صلاحیت »یوسف نوری« 
وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش توسط سخنگوی 
کمیسیون قرائت خواهد شد. در ادامه دو  نماینده 
موافق و دو نماینده مخالف به قید قرعه درباره وزیر 

پیشنهادی سخنرانی خواهند کرد.

واکنشبهتهدیدآمریکاعلیهایران
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی واقع 
در وین ناراضایتی خود از بیانیه ضدایرانی آمریکا در 
شورای حکام را ابراز کرد. آمریکا تهدید کرده بود: اگر 
عدم همکاری ایران فورا برطرف نشود، شورای حکام 
گزینه ای پیش رو نخواهد داشت مگر پیش از پایان 
سال جاری جلسه ای فوق العاده تشکیل دهد تا به این 
بحران بپردازد. به نوشته خبرگزاری رویترز، میخائیل 
اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های بین المللی 
واقع در وین روز جمعه در کنفرانسی خبری در کنار 
همتای چینی خود در واکنش به این اظهارات گفت: 
باور دارم که این نشان دهنده آن است که همتایان 
آمریکایی مان شکیبایی خود را از دست داده اند اما 
همگی مان باید احساسات خود را کنترل کنیم. وی در 
ادامه گفت: بنده از این بیانیه بخصوص هیات آمریکایی 
)در آژانس بین المللی انرژی اتمی( استقبال نمی کنم. 

این اظهارات مفید نیست.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با قدردانی صمیمانه 
از همراهی و همکاری مردم با دولت در رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی، بر ضرورت تامین داروهای 
مورد نیاز مردم تاکید کرد و گفت: تامین دارو از 
اولویت های اصلی دولت است. آیت ا... سید ابراهیم 
رئیسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا ضمن 
قدردانی از تلاش و فداکاری کادر بهداشت و درمان 
و همه دست اندرکاران مقابله با کرونا و نیز همت 
و همراهی مردم در امر واکسیناسیون، خاطرنشان 
کرد: خارج شدن همه شهرها از وضعیت قرمز 
کرونایی در این مقطع، از آثار تزریق ۸۴ درصدی 

دوز اول و حدود ۷۰ درصدی دوز دوم واکسن کرونا 
است و این کار باید تا رسیدن به شرایط مطلوب و 
اطمینان بخش ادامه یابد. وی همچنین بر تزریق 
دوز سوم واکسن برای کادر درمان و افراد مسن و 
دارای بیماری زمینه ای تاکید کرد و از شهرداری ها 
و مسئولین شهری خواست نسبت به رعایت اصول 
بهداشتی در ناوگان حمل و نقل بین شهری به ویژه 
مترو و اتوبوس حساس باشند. رئیسی با تاکید بر 
رعایت اصول و شیوه نامه های بهداشتی، گفت: بر 
اساس توصیه دانشمندان و متخصصین؛ مراعات 
دستورالعمل های بهداشتی و پرهیز از دورهمی ها 

و عادی انگاری همچنان ضروری است، لذا نباید از 
آن غفلت شود. رئیس جمهور با ابراز خرسندی از 
فراهم شدن زمینه بازگشایی حضوری مدارس، 
تصریح کرد: بر اساس گزارش های رسیده تعدادی 
از مدارس از تجهیزات و تهویه مناسب برخوردار 
نیستند که باید به سرعت پیگیری و برطرف شود. 
رئیسی با تاکید بر جدیت و دقت در کنترل مرزهای 
زمینی، هوایی و دریایی، گفت: کنترل تردد از 
مرزها بویژه مرزهای شرقی کشور ضروری است 
و باید در کنار قرنطینه با دقت و حساسیت انجام 

شود.

آیت ا... سید حسین موسوی تبریزی
دبیر کل مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم 

یـــادداشت

علاوه بر زیاده خواهی و طمع استراتژیک باکو و آنکارا برای 
تغییر ژئوپلیتیک منطقه قفقاز جنوبی، نکته مهمتر به برگزاری 
رزمایش های مشترک دو جانبه آذربایجان و ترکیه بازمی گردد که 
طی ۳۷۴ روز بعد از جنگ قره باغ به صورت پی درپی حتی با حضور 
کشورهای فرامنطقه ای اجرا شد. از پاکستان گرفته تا مغولستان، 
کوزوو، آلبانی و قطر. همه اینها از جمله کشورهایی بودند که در این 
رزمایش های مشترک چند جانبه با محوریت جمهوری آذربایجان 
و ترکیه با هدف امنیتی سازی منطقه قره باغ شرکت کردند اما 
اساسا اهداف پشت پرده امنیتی کردن منطقه قفقاز از سوی باکو و 
آنکارا چه بوده است؟ امنیتی سازی منطقه قفقاز جنوبی در سایه 
برگزاری رزمایش های مشترک دوجانبه عملا مکمل زیاده خواهی 
باکو و آنکارا برای ایجاد کریدور مدنظرشان است. یعنی با امنیتی 
کردن منطقه بهانه برای حضور یکطرفه آذربایجان در سایه درگیری 
مرزی با ارمنستان شکل خواهد گرفت. در این بین هم حمایت همه 
جانبه ترکیه بسیار کلیدی است. نکته مهمتر اینجاست؛ اتفاقی که 
در جریان جنگ ۴۴ روزه قره باغ در سال گذشته روی داد فراتر از 
مناقشه مرزی بین جمهوری آذربایجان و ارمنستان بود. یعنی باید 
جنگ سال گذشته عمیق تر از دعوای تاریخی آذری - ارمنی بر سر 
قره باغ دانست. چون تمام شواهد، دلایل، قرائن و مستندات حاکی از 
آن است که جمهوری آذربایجان و ترکیه علاوه بر آزادسازی مناطق 
تحت تسلط ارمنستان در قره باغ به دنبال طرح های بزرگ تری 
بوده و هستند. برای مثال آرایش جنگی که در زمان جنگ ۴۴ روزه 
قره باغ در سال گذشته از سوی نیروهای نظامی ترکیه و جمهوری 
آذربایجان پیاده شد به گونه ای بود که از همان ابتدا باکو و آنکارا 
به موازات آزادسازی مناطق تحت تسلط ارمنستان نیم نگاه جدی 
هم به مناطق جنوبی ارمنستان مماس با مرز ایران برای احداث 
کریدور مدنظرشان با هدف اتصال جمهوری آذربایجان به جمهوری 
نخجوان داشتند تا هدف بزرگتر یعنی اتصال ترکیه از خاک 
جمهوری نخجوان به خاک جمهوری آذربایجان محقق شود که 
البته در همان سال گذشته، هم شخص پوتین، هم حسن روحانی، 
رئیس جمهور سابق ایران و هم مقام معظم رهبری به صراحت 
مخالفت جدی خود را با ایجاد این کریدور موهوم ترکیه و جمهوری 
آذربایجان از خاک ارمنستان عنوان داشتند. یعنی خط قرمز مسکو 
و تهران ایجاد تغییرات مرزی در منطقه قفقاز جنوبی است. این 
پروژه ای بود که از همان جنگ پاییز سال گذشته توسط باکو به 
آنکارا دنبال می شده و کماکان هم دنبال می شود. پس یکی از دلایل 
عمده ای که بعد از پایان جنگ ۴۴ روزه قره باغ همواره جمهوری 
آذربایجان و ترکیه به دنبال برگزاری رزمایش های مشترک دو یا 
چند جانبه با حضور دیگر کشورهای فرامنطقه بودند،ذ این بود که 
منطقه کماکان امنیتی باقی بماند و به تبعش قدرت نمایی نظامی 
در برابر ارمنستان و دیگر کشورهای منطقه به خصوص ایران داشته 
باشند. چون اگر هدف محوری و کانونی جمهوری آذربایجان و 
ترکیه از ادامه جنگ پاییز سال گذشته در منطقه ناگورنو آزادسازی 
مناطق تحت تسلط ارمنستان بود پس چرا زمانی که نیروهای 
جمهوری آذربایجان به منطقه شوشا رسیدند آرایش معناداری به 
نیروهای نظامی خود با تمرکز بر مناطق جنوبی ارمنستان دادند؟ 
غیر از اینکه سعی داشتند کریدور موهوم خود را هم ایجاد کنند؟ 
چون با تسلط جمهوری آذربایجان بر شوشا آزادسازی دیگر مناطق 
کار چندان سختی نبود. به هر حال شوشا یک نقطه استراتژیک 
است. از این حیث که شوشا منطقه ای است مرتفع که اشراف 
خوبی بر مناطق پیرامونی خود مانند خانکندی دارد اما با رسیدن و 
تسلط آذربایجان به شوشا جنگ پایان پیدا نکرد. ضمن اینکه بعد 
از توافق مدنظر روسیه هم شاهد برگزاری رزمایش های پی درپی 
دو یا چندجانبه ای با حضور چند کشور فرامنطقه ای بودیم. در کنار 
آن موضع گیری های تحریک آمیز علی اف و اردوغان هم طی این 
مدت نشان می دهد که طرح های بسیار بزرگتری علاوه بر آزادسازی 
مناطق قره باغ در فکر باکو و آنکارا است. در عین حال نکته مهمتر 
اینجاست که هم روسیه، هم ایروان و هم تهران اکنون به این هدف 
پی برده اند. لذا هر دو کشور مخالفت جدی با ایجاد تغییرات مرزی 
در منطقه قفقاز جنوبی دارند. از این رو طی یک سال بعد از جنگ 

قره باغ کماکان منطقه امنیتی، حساس و ملتهب است.

ایرانوتحولاتقفقازجنوبی

رئیس جمهور:

 واکسیناسیون عمومی 
باید تا شرایط اطمینان بخش ادامه یابد 

  کنترل تردد از مرزهای کشور ضروری است 

سخــن روز
مذاکراتفردا؛بیمهاوامیدها

ادامه از صفحه یک/  همه گزینه ها را روی میز دارند و 
اگر این مذاکرات به نتیجه نرسد، مسیر دیگری را خواهند 
پیمود. امری که تا حدی طبیعی است و طرفین تا قبل از 
مذاکره یک مقدار می خواهند خود را قوی  تر نشان دهند و 
ابزاری که در اختیار دارند را خیلی موثرتر و کارآمد جلوه 
دهند. ضمن اینکه در طول تاریخ همیشه جنگ روانی و 
رجزخوانی و بلوف زدن ها وجود داشته و جدید نیست که 
بخواهیم در مورد آن به عنوان امری جدید که فقط در 
روابط ایران و آمریکا که فقط در پرونده هسته ای حادث 
می شود، غیرمترقبه بدانیم و تعبیر خاصی برایش ارائه 
دهیم. اما فعلا برای مذاکرات می خواهم واقع بین باشم 
وهیچ نوع بدبینی نسبت به این مذاکرات نداشته باشم، 
برای اینکه خطر به هم خوردن و هزینه برهم خوردن 
مذاکرات برای هر دو طرف سنگین است. برای ایران 
خیلی بیشتر و به همین دلیل چون خطر و هزینه شکست 
مذاکرات خیلی بالاست، طرفین این ریسک بزرگ را 
نمی خواهند بر مناسبات خود داشته باشند و احتمالا 
بحث های مقدماتی برای این است که هر طرف اعلام کند از 
موضع قدرت وارد مذاکرات می شود تا بتواند به امتیاز مورد 
نظر خود بیشتر نزدیک شود. مذاکرات یکطرفه به مثابه 
دعوا و جنگی است که یک طرف صد درصد پیروز و طرف 
دیگر صددرصد مغلوب است و آن دیگر مذاکره نیست و 
تسلیم بلاقید و شرط است. بنابراین مذاکره برای این است 
که هر طرف به بخشی از خواسته های خود برسد و انعطاف 
نشان دهد. همین هم در مورد مذاکرات روز دوشنبه صادق 
است. اگر قرار بود هرطرف سر مواضع حداکثری خودش 
بایستند، دیگر مذاکره نمی خواهد. طرفی که قوی است 
مواضع خود را پیش می برد و طرفی هم که قوی نیست به 
نوعی تسلیم می شود. ولی در مذاکره منطق دیگری حاکم 
است. منطق این است که حتما هر دو طرف به یک نوع 

رضایتمندی نسبی برسند.

»آرمان ملی« تحولات ناظر بر مذاکرات احیای برجام در 8 آذر را بررسی می کند:

توفق برجامی؛ خیلی دور، خیلی نزدیک
 علی باقری؛ رئیس تیم مذاکره کننده ایران وارد وین شد

 امیر عبداللهیان: همه مقدمات رسیدن به یک توافق خوب و سریع فراهم است 
 رابرت مالی: برای حصول نتیجه بهتر، باید رو در رو با ایران مذاکره کنیم  

آرمان ملی- حمید شجاعی: دوشنبه هشتم 
آذر همان موعد مقرر برای از سر گیری مذاکرات 
احیای برجام این بار در دور هفتم و احتمالا باز هم 
در هتل کوبورگ وین است. اما این بار با یک تغییر 
آن هم در تیم مذاکره کننده ایرانی که سید عباس 
عراقچی که طی دوره های گذشته این مذاکرات در 
دولت پیشن ریاست تیم مذاکره را بر عهده داشته 
جای خود را به علی باقری کنی معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه جدید و رئیس تیم مذاکره کننده فعلی 
داده و قدر مسلم رویکرد ایران در مذاکرات نیز 
نسبت به دوره  های قبلی تغییر کرده است؛ چیزی 
که از آن تحت عنوان عملگرایی یاد می شود. این 
در حالی است که غربی ها به خصوص تروئیکای 
اروپایی پیش از این بارها به لزوم تسریع در آغاز 
مذاکرات تاکید داشته اند و طرف ایرانی نیز در 
مقاطع مختلف از واژه »به زودی« استفاده کرده 
است. حال با نزدیک شدن به زمان مذاکرات 
برجامی پس از وقفه ای چند ماهه مشخص شده 
که »به زودی« ایرانیان ناظر به تاریخ دوشنبه ۸ 
آذر یا همان ۲9 نوامبر بوده است. تاریخی که علی 
باقری۱۲ آبان ماه در توئیتی از آن خبر داده بود. 
حال که به روزهای مذاکره رسیده ایم تحلیل های 
مختلفی در خصوص چگونگی حضور در مذاکره 
و موفقیت احتمالی در آن و رسیدن به توافق 
مطرح می شود. اما آنچه مسلم است و در نظر تیم 
مذاکره کننده تغییر ناپذیر خواهد بود مساله رفع 
تحریم ها است. حال اینکه چندی پیش معاون 
سیاسی وزیرخارجه از لغو تحریم های موثر گفت؛ 
اما آنچه مسلم است ایران خواهان برداشته شدن 
همه تحریم ها است و در مذاکرات نیز این مهم را 
پی خواهدگرفت. این در حالی است که بسیاری 
بر این باورند که باید دید شرایط مذاکره چگونه 
پیش خواهدرفت، تروئیکای اروپایی چه مسائلی 
را مطرح خواهند کرد و در نهایت برداشت مشترک 
طرفین از توافق چگونه خواهدبود. گرچه به قرائت 
برخی این خود نقض غرض است که امروز در ایران 
مخالفان مذاکره و آنهایی که برجام را خیانت به 
کشور می دانستند و حتی در مجلس، آن را به آتش 
کشیدند اکنون موافق مذاکره شده اند و برای توافق 
با غربی ها راه مذاکره را در پیش گرفته اند. اما آنچه 
هست امروز همه برای موفقیت تیم مذاکره کننده 
دست به دعا هستند که شاید با توفیق در مذاکرات 
پیش رو تحریم های حداکثری علیه ایران برداشته 

شود و شرایط جامعه ایران نیز تغییر کند. 
  حضور در وین 

روز گذشته بود که علی باقری رئیس  هیات 
مذاکره کننده ایران با ۱+۴ در صدر هیاتی برای 
شرکت در نشست کمیسیون مشترک برجام وارد 
وین پایتخت اتریش شد. مذاکراتی که به اذعان 
بسیاری از درون آن دوحالت بیرون خواهدآمد. 
حالت نخست؛ توافق میان اعضای برجام، لغو 
تحریم های ایران و بازگشت آمریکا به توافق و 
حالت دوم شکست توافق و شیفت طرفین برجام 
به پلن B. این درحالی است که طی روزهای 
گذشته طرفین برجام نسبت به مذاکرات پیش 

رو مواضع و واکنش هایی از خود بروز داده اند. از 
تهدید آمریکایی ها در نشست شورای حکام تا ابراز 
نگرانی  همراه با امیدواری تروئیکای اروپایی نسبت 
به مذاکرات پیش رو. گرچه بر خلاف سایر طرف ها 
چین و روسیه طی چند وقت اخیر موضع ایران را 
تقویت کرده اند و از لزوم برداشته شدن تحریم ها 
بر علیه ایران سخن گفته اند. همین موضوع نیز 
باعث شده تا زمین بازی برجام برای احیای این 
توافق به جای یک کل واحد امروز شاهد دو طرف 
باشد یک طرف ایران، روسیه و چین و در طرف 
دیگر تروئیکای اروپایی به همراه آمریکایی که 
در برجام  نیست اما تاثیرات خود را بر این توافق 
می گذارد. البته بسیاری از تحلیلگران بر این باورند 
که احیای برجام ددر 6 دوره گذشته ممکن بود و 
توافقات حداقل در دوره ششم تا حد زیادی بدست 
آمده بود و صرفا تصمیم گیری اصلی در پایتخت ها 
مانده بود که با تغییر دولت در ایران و تغییر مواضع 
دولت جدید شرایط به نحو دیگری پیش رفت و تیم 
مذاکره کننده جدیدی با اهداف جدید زود بازده 
وارد وین شده اند. آنچه مسلم است تفاوت این دور از 
مذاکرات با شش دور گذشته در این مساله است که 
در این دور همه طرف های برجام می دانند که برای 
چه به وین آمده اند و از مطالبات یکدیگر خبر دارند. 
لذا فرصتی برای وقت تلف کردن و فرسایشی کردن 
مذاکرات ندارند. یا قرار بر این است که در مذاکرات 
دور هفتم احیای برجام توافقاتی حاصل شود که بر 
مبنای ساز و کار مشخص  و مطالبات طرفین این 
مهم به انجام خواهد رسید. یا اینکه تروئیکای اروپا 
و آمریکایی ها بنای خود را بر عدم توافق و ادعاهای 
زیاده خواهانه گذاشته اند که مسلما نتیجه ای در 
برنداشته و توافقی نیز شکل نخواهد گرفت. هر 
آنچه هست در مذاکرات ۸ آذر  و روزهای پس از 
آن مشخص خواهد شد که به احیای برجام سلام یا 
با توافق ۲۰۱5 خداحافظی خواهیم کرد. باید دید 
در اولین مذاکرات برجامی در دولت ابراهیم رئیسی 

چه اتفاقی رخ خواهد داد. 
 برای انجام توافق جدی هستیم 

وزیر امورخارجه کشورمان با بیان اینکه در 
طول یکصد روز گذشته بحث برجام، مذاکرات 
وین و تعامل و همکاری در راستای حقوق و منافع 
ملت ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
صورت جدی مورد توجه دستگاه دیپلماسی 
کشور قرار گرفته است، اظهار داشت: از هفته 
جاری گفت وگو های وین را کلید خواهیم زد. در 
همین چارچوب در هفته های گذشته معاون من 
آقای باقری به پایتخت برخی از کشور های اروپایی، 
مسکو و همچنین سفر هایی به کشور های منطقه و 
همسایه داشته، ارتباط وبیناری با پکن برقرار کرده 
و در این راستا اقدامات و رایزنی هایی را به عمل 
آورده است. من نیز با وزرای خارجه کشور های 
عضو برجام گفت وگو های مفصلی داشته ام. حسین 
امیرعبداللهیان گفت: ما همه مقدمات را برای 
رسیدن به یک توافق خوب و سریع فراهم کرده ایم. 
البته در صورتی که طرف های مقابل نیز به تعهدات 
کامل شان برگردند. ما به صراحت مواضع و مطالبات 

خودمان را در گفتگو هایی که داشته ایم اعلام 
کرده ایم. وی افزود: نظر صریح جمهوری اسلامی 
ایران این است که که باید در میز مذاکره حقوق و 
منافع ملت ایران تأمین شود و تحریم ها لغو شود. 
ما امیدواریم در مسیر گفت وگو های وین بتوانیم 
گام های اساسی و موفقیت آمیز رو به جلویی داشته 
باشیم. رئیس دستگاه دیپلماسی بیان کرد: قطعا 
دست جمهوری اسلامی ایران بسته نخواهد بود، 
گزینه های مختلفی در مقابل ما قرار دارد و ما از 
گزینه گفت وگو و مذاکره در وین کار را شروع 
می کنیم. ما در مذاکره و رسیدن به توافق جدی 
هستیم و امیدواریم طرف های مقابل نیز در عمل 
این جدیت را داشته باشد. امیرعبداللهیان اظهار 
کرد: ما به صراحت به طرف های مقابل گفته ایم 
که ما یک دولت عملگرا و نتیجه محور هستیم و 
امیدواریم که در میز مذاکرات وین چنین اتفاقی 

بیفتد.
  اگر توافق نشود...

نماینده ویژه دولت آمریکا در امور ایران با 
تکرار ادعاهای خصمانه واشنگتن و متحدان 
من  داشت:  اظهار  ایران  علیه  منطقه ای اش 
نمی گویم که آنها عاشق برجام هستند اما اکنون 
این حقیقت را دریافته اند که جایگزین برجام 
این است که هیچ توافقی وجود نداشته باشد و 
یا اینکه آمریکا جزوی از آن نباشد، بدان معناست 
که ایران تعهدات هسته ای اش را کنار بگذارد و 
این به معنی توسعه برنامه هسته ای این کشور و 
رفتار تهاجمی تر ایران در منطقه است. بنابراین، 
من فکر می کنم که تمام کشورهای حاشیه خلیج 
فارس معتقدند که بازگشت به برجام یک ضرورت 
است. رابرت مالی گفت: تمرکز ما روی دیپلماسی 
است، اینکه ببینیم می توانیم به توافق بازگردیم 
یا نه و سپس آن را مبنا قرار دهیم. اما اگر این 
اتفاق نیفتد و انتخاب ایران این باشد که به توافق 
بازنگردد واضح است که ما به سمت دیگر روش های 
دیپلماتیک یا غیره خواهیم رفت تا به برنامه 
هسته ای ایران رسیدگی کنیم. وی بیان کرد: ما 
بارها به صراحت گفته ایم که آماده بازگشت به 
توافق هستیم تا تحریم های ناسازگار با توافق را 
لغو کنیم. مالی ادامه داد: روسیه، چین، آمریکا، 
انگلیس، فرانسه و آلمان همه در توافق هستیم. 
اکنون بیایید به توافق هسته ای بازگردیم و این 
کار را از طریق حل وفصل مسائل باقیمانده از ماه 
ژوئن انجام دهیم. اما باید عجله کنیم، چراکه زمان 
به نفع ما نیست. به ویژه باتوجه به سرعت توسعه 
برنامه هسته ای ایران ما زمان زیادی نداریم که 
بخواهیم نتیجه گیری کنیم ایران مسیر دیگری 
را در پیش گرفته است. این مقام ارشد آمریکایی 
درباره چگونگی انجام دور جدید مذاکرات وین نیز  
تصریح کرد: ما در یک هتل اقامت خواهیم داشت و 
باید صبر کنیم ببینیم که دیگران که با ایران بر سر 
میز صحبت می کنند چه چیزی گزارش می دهند. 
ما بارها به ایران گفته ایم که اگر خواهان حصول 
نتیجه و رسیدن هرچه سریعتر به نتیجه هستید 

بهتر است که رو در روی ما بنشینید.

شعیب بهمن
تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیس دادگاه کیفری یک استان تهران خبر 
تبرئه شدن بیژن قاسم زاده، یکی از متهمان 
پرونده اکبر طبری را تکذیب کرد.صبح دیروز 
بیژن قاسم زاده سنگرودی از نقض حکم خود در 
پرونده اکبر طبری خبر داد. پیش از این، قاسم 
زاده به جرم تاثیر دادن نفوذ افراد و همچنین 
دریافت رشوه به انفصال دائم از خدمات دولتی 
و ۱۰ سال حبس تعزیری و ضبط مال ناشی از 
ارتشا و جزای نقدی محکوم شده بود. باشگاه 
خبرنگاران نوشت؛ بیژن قاسم زاده متهم پرونده 
اکبر طبری اظهار کرد: حکم بنده در دیوان عالی 
کشور نقض شده است. وی ادامه داد: این موضوع 
را قوه قضائیه اعلام کرده است. ساعتی پس  از 
انتشار این خبر بود که رئیس دادگاه کیفری یک 

استان تهران در پی انتشار اخباری مبنی بر تبرئه 
شدن بیژن قاسم زاده، یکی از متهمان پرونده 
اکبر طبری ضمن تکذیب این موضوع اعلام کرد: 
پرونده پس از نقض به دادگاه کیفری یک استان 
تهران اعاده شد. شعبه پنجم دادگاه کیفری 
یک استان تهران هم جهت رفع نواقص مد نظر 
دیوان عالی کشور پرونده را به دادسرای تهران 
ارسال کرده است. قاضی جواهری خاطرنشان 
کرد: دادسرا پس از رفع نواقص مدنظر دیوان 
عالی کشور در اجرای مفاد مواد ۲۷۴ و ۲۷5 
قانون آیین دادرسی کیفری پرونده را به دادگاه 
کیفری یک استان تهران ارسال خواهد کرد و 
حکم جدیدی در این خصوص صادر نشده است. 
بنابراین گزارش، ۲5 آبان ماه ذبیح الله خدائیان 

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سئوالی در 
مورد پرونده بیژن قاسم زاده به بیان توضیحاتی 
پرداخته و گفته بود پرونده در دیوان عالی کشور 
در رابطه با ارتشا، نقص تحقیقاتی گرفته و رای 
نقض گردید و به دادگاه صادر کننده حکم عودت 
داده شد. هم اکنون دادگاه در حال تجمیع 
تحقیقات و استماع اظهارات شهود و مواجهه 
حضوری آنهاست. سخنگوی قوه قضاییه گفت: 
قسمت دیگری از حکم صادره، نقض بلا ارجاع 
شده بود و طبیعتا بعد از تکمیل تحقیقات و 
صدور حکم اگر چنانچه به پرونده اعتراض یا 
اعاده دادرسی صورت گیرد، مجدد به دیوان 
عالی کشور ارسال خواهد شد در غیر این صورت 

حکم اجرا می شود.

حکم جدیدی صادر نشده است

تکذیب تبرئه بیژن قاسم زاده


